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„Minţile luminate discută idei; minţile mediocre discută 
evenimente; minţile mici discută oamenii.“ (Eleanor Roosevelt)

Afl at recent la Bucureşti, vicepreşedintele marii companii 
americane General Electric (GE), John Rice, a făcut o declaraţie 
surprinzătoare pentru mulţi dintre cei cu care s-a întâlnit în capitala 
României: „Niciodată nu sunt prea mulţi ingineri“. Observând re-
acţia interlocutorilor săi, Rice a precizat: „Pe termen lung, bătălia 
pentru atragerea investiţiilor va fi  câştigată de ţările cu o forţă de 
muncă educată. Acesta este contextul în care o parte importantă a 
acestei lupte vizează formarea de ingineri, înainte de toate pentru 
ceea ce numim Internetul industrial“. 

Opinia oaspetelui american impune o analiză mai amănunţită 
şi, tocmai de aceea, considerăm că prezintă cel mai mare interes şi 
ceea ce a mai declarat John Rice: „Nu mă preocupă acum costul for-
ţei de muncă pentru că, pe termen lung, oricum va creşte. Cu ani în 
urmă, Japonia sau Hong Kong erau pieţe cu forţă de muncă ieftină, 
situaţie care, desigur, azi s-a schimbat. Nu asta ne face să investim 
într-o ţară, ci nivelul calitativ şi structura optimă a forţei de muncă. 
În această privinţă, locul central îl ocupă inginerii“.

Pentru a ne da seama de „greutatea“ unei asemenea evaluări 
este, credem, sufi cient să reamintim că GE are o cifră de afaceri 
de aproape 150 miliarde de dolari şi dispune de entităţi profi late pe 
producţia de echipamente, servicii de specialitate şi un tot mai puter-

nic sector de software în peste 70 de ţări. În România, GE produce 
sonde de petrol la Ploieşti, în fabrica Lufkin, şi componente de avi-
oane la GE Aviation din Bucureşti. Una dintre concluziile oaspetelui 
este aceea că ţara noastră constituie o zonă cu un mare potenţial de 
investiţii, dar valorifi carea acestuia este condiţionată în foarte mare 
măsură de calitatea şi structura forţei de muncă rezultate din politici 
adecvate în domeniul educaţiei.

Considerăm că cititorii noştri ne împărtăşesc opinia potrivit 
căreia ar fi  contraproductiv să nesocotim evaluările unei persona-
lităţi de talia lui John Rice. Şi aceasta mai ales că ele coincid, în 
esenţă, cu datele rezultate din analizele unor companii specializate 
în domeniul resurselor umane. Chiar la o recentă dezbatere a Gru-
pului HR Insider, atunci când s-a discutat despre profesiile care vor 
fi  cele mai solicitate pe piaţa muncii în viitorul apropiat şi mai înde-

părtat, pe primul loc s-au 
situat, din nou, inginerii. 
Această proiecţie se bazea-
ză pe luarea în considera-
re a principalelor tendinţe 
pe plan mondial, ideea de 
competitivitate, de creştere 
economică fi ind susţinută 
mai ales de argumente care 
vizează reindustrializarea, 
dar şi digitalizarea globală. 

Este interesant de observat şi că prioritatea formării inginerilor (bi-
neînţeles, nu numai la nivelul cerinţelor actuale, ci mai ales ale celor 
de perspectivă) este condiţionată şi de existenţa unui personal relativ 
numeros pregătit în şcoli profesionale şi în şcoli de meserii cu nivel 
mediu. Şi în această privinţă, sunt aduse argumente solide, întrucât 
s-au evaluat şi operaţiunile care urmează să fi e efectuate, potrivit 
diviziunii muncii, în vederea fi nalizării producţiei, a serviciilor afe-
rente acesteia, cu accent pe domeniul IT.

Bineînţeles, analiza a fost centrată pe stările de fapt din ţara noas-
tră, unele fi rme din domeniul resurselor umane exprimându-şi şi in-
satisfacţia faţă de nivelul pregătirii, inclusiv în învăţământul superior 
tehnic. Unele statistici arată că doar mai puţin de jumătate dintre ab-
solvenţii care dau concursul pentru ocuparea unor posturi cu pronunţat 
caracter tehnic sunt selectaţi în vederea angajării, la târgurile locurilor 
de muncă. Cât despre cei cu pregătire tehnică în şcoli profesionale şi 
şcoli de meserii, principala remarcă vizează disproporţia dintre ofertă 
şi cerere. Este un defi cit care a determinat, cum se ştie, şi recentele 
măsuri pentru revigorarea învăţământului profesional. (T.B.)

Uniunea Europeană (UE) a anunţat lansarea 
unor noi granturi, menite să ajute la reducerea decala-
jului de performanţă în cercetare din-
tre statele membre şi la consolidarea 
competitivităţii şi a creşterii econo-
mice în Europa. Noul instrument de 
formare de echipe, în cadrul căruia 
se lansează granturile, va ajuta la 
îmbunătăţirea performanţelor în cer-
cetare şi la creşterea investiţiilor în 
ţările cu o clasare slabă în ceea ce priveşte excelenţa 
în cercetare. Finanţate prin programul Orizont 2020, 
31 de proiecte din astfel de ţări au fost selectate să 

pregătească planuri operaţionale pentru noi centre de 
excelenţă, în echipă cu instituţii de calibru înalt din 

întreaga Europă.
În acest context, comisarul eu-

ropean pentru Cercetare, Ştiinţă şi 
Inovare, Carlos Moedas, a declarat: 
„Simplu spus, am dori ca fondurile 
Orizont 2020 să ajute o gamă cât mai 
variată posibil de universităţi şi centre 
de cercetare europene. Suntem hotă-

râţi să ne asigurăm că nicio parte a Europei nu rămâne 
în urmă în domeniile cercetării şi inovării. Formarea 

(Continuare în pag. 7)
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Un obiectiv: 
liniile de cale ferată 
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La 6 martie 2015, 

Adunarea Generală a AGIR
În data de 6 martie a.c., la sediul central al AGIR din Calea Victoriei nr. 118, se va desfăşura 

Adunarea Generală a Asociaţiei Generale a Inginerilor din România, eveniment la care vor 
participa membrii aleşi ai acestui for şi, în calitate de invitaţi, reprezentanţi ai membrilor 
colectivi şi susţinători ai asociaţiei. Detalii privind ordinea de zi se găsesc în site-ul AGIR.

Noi granturi pentru reducerea decalajului 
de performanță în cercetare în Europa
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Exportul de energie din 2014, cel mai ridicat 
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Importante momente aniversare 
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Mașinile și echipamentele de transport, 
„vedetele“ exportului românesc

Datele statistice referitoare la anul 2014, comparate cu cele din perioadele anterioare, arată nu numai o 
creştere considerabilă a exporturilor româneşti, ci şi importante schimbări de structură. Astfel, în ultimii zece 
ani, volumul total al exporturilor ţării noastre a crescut de la 22 miliarde euro la 53 miliarde euro. În ceea ce 
priveşte ponderea diferitelor bunuri şi servicii, este de remarcat, înainte de toate, locul întâi câştigat de industria 
maşinilor şi echipamentelor de transport (cu o creştere de la 25% la 42% 
din total), în contextul în care alte sectoare ale industriei au cunoscut, la 
rândul lor, creşteri semnifi cative. Astfel, bunurile care intră în categoria 
articolelor manufacturate au consemnat o evoluţie spectaculoasă, de la 
10% la 33%. Dacă ne referim exclusiv la industria maşinilor şi echipa-
mentelor de transport, constatăm că acestea au, comparativ cu numeroa-
se alte domenii, o pondere ridicată în ceea ce priveşte gradul de prelucra-
re şi, implicit, valoarea adăugată. Este o tendinţă care apropie structura 
industriei româneşti de cea a ţărilor dezvoltate din Uniunea Europeană. 
Desigur, pentru o apreciere mai nuanţată a acestor modifi cări de structu-
ră, trebuie să se ia în considerare că majoritatea covârşitoare a bunurilor din acest domeniu o constituie piesele 
şi semifabricatele, iar în privinţa operaţiunilor de montaj al produselor fi nite o parte importantă a componentelor 
se realizează în alte ţări. Este, între altele, cazul întreprinderilor Dacia din Mioveni şi Ford din Craiova. Bineîn-
ţeles, în aceste condiţii s-a diminuat ponderea altor sectoare industriale, cele mai mari scăderi fi ind înregistrate 
la produsele chimice (de la 29% la 5%), precum şi la îmbrăcăminte şi încălţăminte (de la 8% la 1%).

Prognozele pentru anul în curs nu indică schimbări semnifi cative în structura pe ramuri a exportului, ci 
creşterea competitivităţii este anticipată de îmbunătăţirea parametrilor calitativi, tehnici, economici şi fi nanci-
ari ai produselor cu cea mai mare solicitare la export.

Pompă Lufkin Mark II
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Continuăm, în numărul de faţă, publi-
carea unor date semnifi cative privind o se-
rie de evenimente din sfera tehnico-econo-
mică, ce vor fi  marcate, în 2015, cu prilejul 
unor aniversări „rotunde“.

125 de ani de la:
– Darea în exploatare a primului cir-

cuit telefonic interurban din ţara noastră, 
Bucureşti – Brăila – Galaţi, cu linii aeriene 
întinse pe stâlpi de lemn;

– Deschiderea la Câmpina (jud. Pra-
hova), a primei schele petroliere organizate 
din ţara noastră, având cinci sonde;

– Înfi inţarea fabricii de ciment de la 
Braşov, dotată cu cuptoare verticale, având 

o producţie 
anuală iniţială 
de 400 de va-
goane;

– Darea 
în funcţiune, 
la Caransebeş, 
a primei fa-
brici de scau-
ne curbate din 
rigle de fag, 
după procede-
ul inventat în 
1862 de fabri-
cantul vienez 
Michel Thonet;

– Mon-
tarea, de către 
inginerii Ale-
xandru Cot-
tescu şi Mihail 

H. Romniceanu, în staţia CFR Buftea, a pri-
mului aparat de telecomandă centralizată din 
ţara noastră, pentru manevrarea mecanică a 
acelor şi a semnalelor de cale ferată din staţii;

– Înfi inţarea, de către Regia Monopolu-
rilor Statului, a Navigaţiei Fluviale Române 
(N.F.R.), prima societate de navigaţie româ-
nească, pentru care achiziţionează la început 
patru şlepuri şi un remorcher, necesar trans-
portului sării spre Serbia. În 1893, N.F.R. a 
organizat primele transporturi de călători şi 
mărfuri între Brăila şi Măcin, Brăila şi Su-
lina, Călăraşi şi Ostrov, Giurgiu şi Rusciuk, 
Calafat şi Vidin, iar în 1895 a cumpărat de 
la societatea austriacă Donau Dampfschif-
fahrtgesellschaft vasul Orient (mai târziu, 
denumit Ştefan cel Mare), la acea vreme cel 
mai mare vas de călători de pe Dunăre;

– Crearea, la Bucureşti, din iniţiativa 
chimistului Constantin I. Istrati, a Societăţii 
Române pentru Ştiinţe.

120 de ani de la:
– Efectuarea, de către Dimitrie Ne-

greanu, împreună cu Mihail Mureşanu, a 
primelor măsurători geofi zice în ţara noastră 
şi întocmirea unei hărţi a elementelor mag-
netice. În acelaşi timp, studiază conductivi-
tatea izvoarelor minerale;

– Înfi inţarea, la Bucureşti, a unui ob-
servator astronomic militar şi a Institutului 
Geografi c al Armatei, în cadrul căruia au 
început ridicările geodezice pentru întoc-
mirea unei hărţi de detaliu a ţării noastre, 
prin măsurarea lungimii a trei baze geode-
zice: una la Gârla Mare (jud. Mehedinţi), 
pe malul Dunării, a doua în apropierea 
oraşului Bucureşti, între Ciorogârla şi Mi-
litari, iar a treia la Roman. Totodată, au 
început lucrările de nivelment de precizie 
pentru Bucureşti;

– Punerea bazelor Societăţii Gazeta 
matematică şi înfi inţarea primei reviste de 
matematică din ţara noastră, Gazeta mate-
matică, de către inginerii Ion Ionescu, Andrei 
Ioachimescu, Vasile Cristescu, cărora li s-a 
alăturat matematicianul Gheorghe Ţiţeica;

– Apariţia Legii minelor, potrivit că-
reia, prin separarea dreptului de proprietate 
asupra subsolului de dreptul de proprietate 
asupra solului se proclama dreptul de pro-
prietate a statului asupra subsolului minier, 
cu excepţia ţiţeiului, ozocheritei şi asfaltu-
lui, lăsate proprietarilor solului;

– Construirea liniei de centură a oraşu-
lui Bucureşti, care lega forturile de apărare a 
Capitalei, declarată cetate; avea un diametru 
de 22 km şi era dublată de o şosea.

Importante momente aniversare tehnico-economice în 2015 (III)

Cu o profundă durere, întreaga comuni-
tate inginerească din ţara noastră, toţi cei care 
au avut prilejul să-l cunoască şi, mai ales, să 
lucreze împreună de-a lungul multor decenii 
au luat cunoştinţă de trecerea în nefi inţă a 
prof. univ. em. dr. ing. Aureliu Leca, membru 
fondator şi titular al Academiei de Ştiinţe Teh-
nice din România, preşedinte al Confederaţi-
ei Naţionale a Patronatului Român (1992 – 
2003), preşedinte al Comitetului Naţional Ro-
mân al Consiliului Mondial al Energiei (1990 
– 1993; 1997 – 2004), senator (2000 – 2004).

La funeraliile care au avut loc în ziua de 
3 februarie a.c., a rostit un cuvânt de rămas 
bun şi preşedintele Asociaţiei Generale a In-
ginerilor din România (AGIR) şi preşedinte 
al Academiei de Ştiinţe Tehnice din România 
(ASTR), Mihai Mihăiţă. Redăm, în continu-
are, textul omagiului pe care l-a adus:

„Ca un trăsnet, care într-o clipă sfar-
mă şi distruge un înalt şi frumos edifi ciu, tot 
aşa moartea nemiloasă a răpit într-o clipă, în 
noaptea de 30 spre 31 ianuarie, pe profeso-
rul emerit doctor inginer Aureliu Leca, «un 
om excepţional», aşa cum anunţă această ne-

norocire fi ica sa – Aura Silvia – şi care mai 
spune «sunt mândră că am avut un aseme-
nea tată». Şi noi, cei din Academia de Ştiinţe 
Tehnice din România, suntem mândri că l-am 
cunoscut şi că am fost aproa-
pe de acest om excepţional pe 
care l-am iubit şi apreciat.

Născut la 25 iunie 1940, 
la Ploieşti, Aureliu Leca a 
studiat la Universitatea Poli-
tehnica din Bucureşti, Facul-
tatea de Energetică, Secţia de 
Termoenergetică, promoţia 
1963, absolvind ca şef de pro-
moţie. În perioada iulie 1968 
– iunie 1969 a studiat în străinătate ca bursier 
Fulbright la Universitatea din Florida, De-
partamentul de Inginerie Nucleară. În anul 
1972, şi-a susţinut teza de doctorat în dome-
niul centralelor termoelectrice la Institutul 
Politehnic Bucureşti, având ca subiect Rugo-
zitatea artifi cială pentru intensifi carea tran-
sferului de căldură în reactoarele nucleare. 

Prof. univ. emerit dr. ing. Aureliu Leca, 
autor şi coautor a 33 de cărţi, monografi i şi 

manuale universitare în domeniul energetic, 
a publicat numeroase articole, studii şi lu-
crări de specialitate în ţară şi în străinătate. 

Cu vasta sa experienţă, şi-a adus o va-
loroasă contribuţie la dez-
voltarea sistemului ener-
getic românesc. A fost pre-
zent şi implicat în momen-
te decisive pentru sectorul 
energetic, deţinând poziţii 
cheie în Ministerul Indus-
triei, RENEL, Autoritatea 
Naţională de Reglementa-
re în domeniul Energiei, 
preşedinte al Comitetului 

Naţional Român al Consiliului Mondial 
al Energiei şi altele. Poziţiile ocupate de 
Aureliu Leca au fost câştigate prin muncă 
cinstită şi perseverentă, impunându-se prin 
personalitatea sa.

L-am cunoscut când era conducăto-
rul RENEL şi i-am propus să ne fi e alături 
pentru a înfi inţa ASTR. M-au impresionat 
amabilitatea şi afecţiunea pe care le degaja 
– parcă ne cunoşteam de mult.

În cadrul Academiei, s-a remarcat prin 
activitatea sa, prin implicarea fără rezerve 
în atingerea obiectivelor şi prin pasiunea şi 
perseverenţa cu care se ocupa de probleme-
le tehnico-economice actuale ale ţării. Era 
cel mai competent şi implicat în sistemul 
energetic românesc, remarcându-se prin 
analize deosebit de pertinente referitoare 
în special la „energia termică“ şi „efi cienţa 
energetică“, probleme de maximă actua-
litate, inclusiv în ceea ce priveşte Cartea 
Albă a Energiei.

La fi nalul lunii ianuarie, am stabilit 
organizarea unei conferinţe, cu participa-
rea unor specialişti străini, cu tema „Ener-
gia termică“, temă care, în ultimul timp, a 
provocat o problemă gravă, socială, în Ro-
mânia. Despre unele detalii am discutat în 
preziua decesului, pentru că la această con-
ferinţă avea rolul principal.

UN MARE OM – prof. emerit dr. ing. 
AURELIU LECA – s-a stins din viaţă, dar 
rămâne în urma sa o vastă experienţă, iar 
prin competenţa şi devotamentul dovedite 
lasă şi o şcoală.

Cu demnitate şi cinste vom păstra şi 
urma exemplul său; mai rar vom găsi al 
doilea ca dânsul. Durerea este prea mare şi 
mintea refuză să creadă ca Aureliu Leca nu 
mai există.

Să-i fi e cinstirea veşnică şi neştearsă 
amintirea.“

In memoriamIn memoriam
Prof. univ. em. dr. ing. Aureliu LecaProf. univ. em. dr. ing. Aureliu Leca

Stimaţi colegi, membri şi nemembri ai AGIR şi ai ASTR, ingineri, profesori, 
manageri şi alţi simpatizanţi ai celor două entităţi, prieteni, 
Vă rugăm ca, în conformitate cu prevederile art. 57, alin. 4 din 

Legea nr. 571/2003 privind Codul Fiscal, să optaţi, odată cu depune-
rea declaraţiei pe venitul global, ca 2% din impozitul pe venitul aferent 
anului 2014 să fi e direcţionat către Asociaţia Generală a Inginerilor din 
România (organizaţie neguvernamentală), cod fi scal R3162244, cont 
IBAN RO22RZBR0000060004711869 deschis la Raiffeisen Bank SA, Agenţia Piaţa Am-
zei. Pentru a face acest lucru, vă rugăm urmaţi linkul www.agir.ro/fi les/Declaratia-230.pdf,  
unde veţi găsi formularul cu Cererea 230, deja completat cu datele AGIR, urmând să com-
pletaţi doar datele dvs.

Vă mulţumim.                                                                                        Mihai Mihăiţă
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Proiectele s-au dovedit a fi  de mare 
succes. În toate aceste ţări, cota de piaţă a 
transportului feroviar, în trafi cul de călători 
pe aceste linii, a crescut spectaculos, în de-
favoarea cotelor transportului rutier şi aeri-
an, cu toate consecinţele pozitive ce decurg 
din această modifi care. În acest context, nu 
întâmplător, Comisia Europeană, prin Car-
tea Albă – „Foaie de parcurs pentru un spa-
ţiu european unic al transporturilor – Către 
un sistem de transport competitiv şi efi cient 
din punct de vedere al resurselor“, emisă în 
28 martie 2011, îşi stabileşte „zece obiecti-
ve pentru un sistem de transport competitiv, 
puncte de reper pentru atingerea obiectivu-
lui de reducere cu 60% a emisiilor de GES“ 
(gaze cu efect de seră). Între acestea, la 
punctul patru, se regăseşte cel referitor la 
liniile de mare viteză: „Finalizarea, până 
în 2050, a unei reţele feroviare europene 
de mare viteză. Triplarea lungimii reţelei 
feroviare de mare viteză existente până în 
2030 şi menţinerea unei reţele feroviare 
dense în toate statele membre. Până în 
2050, majoritatea transportului de călă-
tori pe distanţe medii ar trebui să se efec-
tueze pe calea ferată“.

Nu numai că nu facem mare lucru, 
dar îi încurcăm şi pe alţii. Iată un exem-
plu. În anul 2007, cu ocazia unei şedinţe 
comune a guvernelor din Ungaria şi Ro-
mânia, care a avut loc la Sibiu, printre alte 
decizii luate s-a hotărât şi demararea for-
malităţilor necesare realizării unei linii 
de mare viteză între Viena – Budapesta 
– Bucureşti şi Constanţa, ca o prelungire 
a liniei Paris – Stuttgart – München – 
Viena. Ca urmare, la data de 1 octombrie 
2008, în clădirea Palatului administrativ 
CFR, de pe bulevardul Dinicu Golescu 
nr. 38, sediul Ministerului Transporturilor, 
s-a semnat un memorandum între delegaţii-
le celor trei ministere din Austria, Ungaria şi 
România, alături de reprezentanţii celor trei 
societăţi de cale ferată: ÖBB, MAV şi CN 
CFR SA. Prin acest document se stabileau 
paşii de urmat pentru realizarea studiilor şi 
formalităţilor necesare prezentării proiectu-
lui către Comisia Europeană, astfel încât să 
fi e inclus în lista proiectelor ce urmau să fi e 
fi nanţate, cel mai târziu în exerciţiul fi nanci-
ar 2014 – 2020. De asemenea, pe baza fap-
tului că cea mai mare parte din această linie 

se afl ă pe teritoriul României, coordonarea 
grupului s-a atribuit reprezentantului părţii 
române. Prima greşeală.

În noiembrie 2008, au avut loc ale-
gerile şi s-a schimbat guvernul, implicit şi 
ministrul Transporturilor. Noul ministru, 
domnul Radu Berceanu, a decis că proiec-
tul nu prezintă interes deoarece prioritate 
în România o au construcţiile de autostrăzi 
(care aduc voturi)!? Ca urmare, nimeni din 
cei din subordinea dumnealui, semnatari 
ai memorandumului, n-a mai îndrăznit să-i 
prezinte problema. A doua greşeală.

N-a mai interesat pe nimeni faptul că 
România, ţară membră a UE, a semnat un 
memorandum cu alte două ţări membre şi că 
nu avem voie să-l ignorăm, că ne vom face 
de ruşine. Inutil au „bătut“ cei din Ungaria şi 
Austria la uşile ministerului şi ale CN CFR 
SA. Nu le-a răspuns nimeni. A treia greşeală. 

De fapt, acest mod de comportament 
ne este specifi c. De câte ori se schimbă sis-
temul, guvernul, ministrul sau directorul, 
nimic din ceea ce eventual au gândit bine 
predecesorii nu trebuie continuat.

Ulterior, în iunie 2011, când, după mo-
delul de succes al primei Macro Regiuni Eu-
ropene a Mării Baltice, a fost lansată Stra-
tegia UE pentru Regiunea Dunării, linia de 
mare viteză a fost introdusă ca unul dintre 
obiectivele de realizat în domeniul transpor-
turilor terestre. 

Ca urmare, reprezentantul Comisiei 
Economice pentru Europa al Organizaţiei 
Naţiunilor Unite – UNECE a organizat, în 
septembrie 2011, un simpozion la Timişoara 
şi Kikinda (Serbia), dedicat unei variante de 
traseu pentru linia de mare viteză Budapesta 
– Bucureşti. S-a propus, cu această ocazie, 
ca traseul liniei să se îndrepte de la Szeged 
(Ungaria) spre Kikinda – Jimbolia – Timi-
şoara, cu o ramură de la Kikinda spre Novi 
Sad, proiect pentru care se putea asigura 
şi fi nanţarea. Traseul de la Timişoara spre 
Bucureşti ar fi  trebuit să fi e stabilit ulterior 
pe baza unor studii de pre-fezabilitate. Nici 
această propunere nu a sensibilizat autorită-
ţile din România.

În septembrie 2012, a avut loc, la Vie-
na, prezentarea Master-Planului ERGO, 
proiect referitor la strategia de dezvoltare 
a Euroregiunii Ruse – Giurgiu. Printre cele 
zece propuneri de proiecte se regăsea şi cel 
referitor la un tren de mare viteză care să 
lege aglomerarea urbană de la Istanbul (cir-
ca 20 milioane de locuitori) cu Bucureştiul. 
În cadrul acestui proiect era propusă reali-
zarea unui nou pod peste Dunăre, cu cale 
ferată dublă şi autostradă. Nici acest proiect 
n-a produs nicio reacţie pozitivă la nivelul 
autorităţilor din România. Mai mult decât 

atât, linia de cale ferată dintre Giurgiu şi 
Bucureşti, situată pe coridorul TEN-T IX 
(Helsinki), este închisă de aproape zece ani, 
urmare a prăbuşirii podului de peste Argeş, 
de la Grădiştea, din cauza inundaţiilor şi nu 
numai, din vara anului 2005.

În sfârşit, în ultimii doi ani au avut loc 
numeroase schimburi de vizite şi discuţii cu 
partea chineză, pentru realizarea unor pro-
iecte feroviare, inclusiv a unei linii de mare 
viteză, însă nefi nalizate. Se pare că UE nu 
acceptă efectuarea de lucrări pe coridoare-
le TEN-T de către terţe naţiuni, mai ales că 
aceasta fi nanţează aceste proiecte în propor-
ţie de 85% din valoarea lor. Într-un fel, este 
de înţeles. În condiţiile în care România nu 
are sufi ciente resurse fi nanciare să acopere 
cei 15% din valoarea proiectelor de pe co-
ridoarele TEN-T, cochetează cu partea chi-
neză să realizeze proiecte pe credit 100%!?

Între timp, mai exact în decembrie 
2014, chinezii au semnat cu Ungaria şi Ser-
bia un memorandum pentru realizarea unei 
linii de mare viteză 
de la Budapesta 
la Belgrad. Există 
probabilitatea ca 
această linie să fi e 
ulterior prelungită 
spre Sofi a şi Istan-
bul, iar România 
să fi e ocolită de 
trafi cul atât de do-
rit de societăţile de 
turism şi nu numai.

Din neferi-
cire, nici Master 
Planul General de 
Transport pentru România, afl at în curs de 
fi nalizare, nu prevede, pentru viitorul apro-
piat, cu largul concurs al autorităţilor de re-
sort, realizarea unei linii de mare viteză.

Dintr-un studiu privind dezvoltarea vi-
itoare a reţelei feroviare de mare viteză din 
Europa, realizat de Civity Management Con-

sultants la solicitarea fi rmei Al-
stom şi a SNCF-ului, publicat la 
Paris şi Hamburg în decembrie 
2013, rezultă că liniile de mare 
viteză se pot clasifi ca astfel:  

1) Linii noi, de foarte 
mare viteză („new very high rail 
lines“ – VHS), proiectate pentru 
viteze de peste 300 km/h;

2) Linii noi, de mare 
viteză medie („new medium 
high speed rail lines“ – MHS), 
proiectate pentru viteze de 
250 – 280 km/h;

3) Linii convenţionale 
modernizate („upgrades of 

conventional lines“ – CUP), tipice pentru 
viteze maxime de 200 – 220 km/h.

Primele două tipuri de linii de mare 
viteză se caracterizează printr-o infrastruc-
tură specială, dedicată, pe care, de regulă, 
nu circulă alte tipuri de trenuri, aşa cum 
s-au realizat, spre exemplu, unele linii pen-
tru „TGV“-uri în Franţa, „ICE“-uri în Ger-
mania şi Spania, unde distanţele, trafi cul şi 
relieful, dar şi resursele fi nanciare au permis 
această soluţie.

Al treilea tip de linie de mare viteză, 
realizat prin modernizarea liniilor „conven-

ţionale“ existente, care se practică în ţări 
precum Austria, pe coridorul de vest, pe 
unele linii din Germania, Suedia, Polonia 
etc., admite şi circulaţia trenurilor conven-
ţionale de călători şi mărfuri, cu viteze infe-
rioare. Acest din urmă tip se poate adopta în 
această etapă şi într-o ţară precum România.

În cartea intitulată „Pas cu pas“ a Pre-
şedintelui României, Klaus Iohannis, la 
pagina 98 este scris: „Guvernul este neper-
formant şi inefi cient şi nu a reuşit să atragă 
fonduri pe marile sectoare unde ministerele 
sunt titulare pe fonduri europene, cum ar fi  
transporturile. Cei mai mulţi bani pe pro-
grame de infrastructură sunt pentru trans-
porturi. Şi aici trebuiau să apară autostrăzi, 
linii de cale ferată de mare viteză şi aşa mai 
departe“.

Dacă avem în vedere sintagma „Ein 
Mann ein Wort“ (un om o vorbă), sau, cu 
alte cuvinte, „zis şi făcut“, există speranţa 

că şi România se va decide, cu sprijinul pre-
şedintelui, să întreprindă paşi mari şi fermi 
pentru reducerea decalajului tehnic din sec-
torul feroviar faţă de ţările vest-europene, 
sector care la noi s-a degradat dramatic în 
ultimii 25 de ani.

Experienţa trenurilor de sezon din vara 
anului 2014, de pe linia Bucureşti – Constan-
ţa, a dovedit că durata de parcurs este un cri-
teriu deosebit de important pentru creşterea 
atractivităţi sistemului feroviar (230 km par-
curşi, cu Vmax de 160 km/h, în două ore), 
numărul călătorilor şi, implicit, veniturile 
crescând spectaculos.

De asemenea, demonstraţia recentă de 
pe linia Bucureşti – Braşov, în care trenul 
a parcurs cei 166 km, cu viteza maximă de 
140 km/h, în circa două ore, este promiţă-
toare, mai ales că linia Bucureşti – Câmpina 
a fost modernizată pentru 160 km/h, deci 
mai are rezerve.

Având în vedere cele mai sus expuse, 
este imperios necesar ca Ministerul Trans-
porturilor, respectiv CN CFR SA, să dema-
reze, cât mai repede posibil, studiile de pre 
şi de fezabilitate, care să stabilească liniile 
care, prin modernizare, vor putea să admită 
şi circulaţia unor trenuri de călători (rame 
electrice), cu viteze de 200 – 230 km/h, pe 
tronsoane cât mai lungi.

De asemenea, aceste proiecte trebuie 
introduse şi în Master Planul General de 
Transport, pentru a se putea obţine fi nanţarea 
UE atunci când se va decide realizarea lor.

Ing. dipl. Octavian Udrişte,
Preşedinte de onoare Club Feroviar

AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ

Ce facem noi,
în România?

Foaie de... parcurs

1. Ce este Euro-CASE și ce 
obiective promovează

Un obiectiv: liniile de cale ferată de mare viteză 

După cum este cunoscut, în lume 
există, de mai mulţi ani, o intensă preo-
cupare pentru realizarea şi exploatarea 
liniilor de cale ferată de mare viteză, ca o 
soluţie avantajoasă din punctul de vede-
re al siguranţei, al capacităţii, al protecţiei 
mediului, al consumurilor de energie, pre-
cum şi al gradului de ocupare a terenului. 
Soluţia s-a dorit şi se doreşte a fi  o varian-
tă alternativă atractivă faţă de transportul 
rutier şi chiar aerian, pe relaţii de transport 
cuprinse, de regulă, între 300 şi 800 km. 
Ca urmare, cu circa 50 de ani în urmă, au 
apărut primele linii de cale ferată de „mare 
viteză“. Începând cu Japonia, în anii ’60, 
şi continuând cu Franţa (TGV-urile), Ger-
mania (ICE-urile), Italia, Spania şi, mai 
recent, China şi Turcia.

O rază de speranță

Propuneri

Cum se clasifi că liniile 
de mare viteză?

https://biblioteca-digitala.ro
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Exploatarea zăcămintelo

România deţine în subsolul teritoriului său numeroase 
şi variate zăcăminte de substanţe minerale utile, reprezenta-
te prin: combustibili minerali de toate tipurile, minereuri de 
metale preţioase, minereuri feroase şi neferoase, minereuri cu 
conţinuturi de metale rare şi radioactive, minereuri nemetali-
fere şi roci utile de toate provenienţele.

Una dintre cele mai mari bogăţii ale României este sarea. 
Această substanţă minerală utilă a fost descoperită în neolitic şi 
omul a întrebuinţat-o pentru început ca ingredient în alimentaţie.

Omul a început să simtă necesitatea folosirii sării atunci 
când a trecut de la viaţa de vânător la cea de agricultor, atunci 
când a trecut la folosirea alimentelor fi erte. Omul şi animale-
le au nevoie zilnică de sare. Ca urmare, în istorie se arată că 
deplasarea unor populaţii şi apariţia unor centre populate sunt 
corelate cu consumul de sare. Cum nu peste tot se găseşte sare, 
populaţiile s-au deplasat în multe situaţii acolo unde acest mi-
neral exista şi putea fi  exploatat cu uşurinţă.

În spaţiul geografi c al ţării noastre, sarea a fost folosită 
încă din preistorie, existând dovezi arheologice în acest sens 
începând cu epoca bronzului. Sarea a fost extrasă din apa unor 
izvoare sărate, din apa lacurilor sărate, din apa mării, din ma-
sivele de sare care apar uneori la suprafaţă sau din zăcăminte 
de sare situate în adâncurile Pământului. 

Pliniu cel Bătrân1 spunea că oamenii 
nu pot trăi fără sare, aceasta fi ind un ele-
ment necesar existenţei lor, posesia surselor 
saline fi ind de multe ori generatoare de con-
fl icte armate. 

Alături de apă, pământ şi lumină, sa-
rea avea un caracter divin pentru romani, fi -
ind inclusă sub forma unei plăcinte sărate în 
cadrul ceremoniilor religioase. Caracterul 
ritual al sării se pierde în negura vremurilor 
preistorice, dar a continuat în timp întrucât, 
spre exemplu, luptătorii sportului naţional 
japonez Sumo şi astăzi înaintea meciurilor 
presară podiumul de luptă cu sare, invocând 
şi cinstind astfel zeii. Şi în reţeta egipteană 
privind „îmbălsămarea“ mumiilor sarea fi -
gurează ca un element important.

În anul 64 î.e.n., medicul grec Disco-
rides descrie procedeul obţinerii sării prin 
evaporarea apei mării, amintind ca locuri 
potrivite pentru acest procedeu insulele Ci-
pru, Sicilia şi Frigia. Herodot2 semnalează 
exploatarea şi folosirea sării şi, de aseme-
nea, aminteşte de o serie de lacuri de pe malul cărora se poate 
culege sarea, lucruri semnalate ulterior şi de Vitruvius3. Des-
pre minele de sare din Attica vorbeşte şi Aristotel4, iar Cato 
Cel Bătrân5 scrie despre minele existente în Spania, precum şi 
despre modul de tăiere a sării în blocuri şi extragerea acestora  
din saline la suprafaţă. Platon6 spunea că sarea este agreabilă 
zeilor pentru că ea dezvoltă armonios simţul gustului. Astfel, 
sarea devine simbolul prieteniei, al ospitalităţii şi fi delităţii.

1 24 – 79 e.n. – istoric, fi lozof şi literat roman. A murit în 
timpul erupţiei Vezuviului din 79

2 484 – 425 î.e.n. – istoric grec (părintele istoriei)
3 Sec. I î.e.n. – arhitect. A scris „De arhitectura“, cel mai 

vechi tratat de arhitectură păstrat
4 384 – 322 î.e.n. – fi lozof grec. Cel mai mare gânditor al 

antichităţii
5 234 – 149 î.e.n. – scriitor şi om de stat roman
6 428 – 348 î.e.n. – fi lozof grec, discipolul lui Socrate şi 

maestrul lui Aristotel.

Nicolae Iorga, istoric, scriitor şi om de stat român ara-
tă în scrierile sale că descoperirea şi întrebuinţarea sării care 
îngăduie păstrarea cărnii şi alimentelor în general a fost unul 
dintre marile evenimente ale preistoriei.

Întrucât în cuprinsul ţării noastre sarea apare la suprafaţă 
în numeroase regiuni, exploatarea ei a început în vechea Dacie 
cu mult înainte de cucerirea romană. În acest sens, trebuie ară-
tat că sciţii făceau comerţ cu sare şi cu peşte sărat pe teritoriul 
Daciei, iar tracii transportau sarea din Dacia în Peninsula Bal-
canică. În susţinerea acestor afi rmaţii pledează diverse unel-
te de lucru descoperite în diferite localităţi din ţara noastră 
şi care erau folosite la extragerea şi prelucrarea sării de către 
daci, ca de exemplu cazmale, lopeţi, săpăligi, pârghii etc. 

Cucerirea Daciei de către Traian trebuie pusă şi în legătu-
ră cu bogăţiile naturale ale acestui teritoriu, bogăţii printre care 
se enumera la loc de frunte şi sarea. Odată cu cucerirea Daciei 
şi organizarea ei ca provincie romană, în paralel cu exploatarea 
zăcămintelor de aur şi argint, se pune la punct şi extragerea sis-
tematică a sării, pe care pe lângă consumul intern în mare parte, 
o exportau în alte zone ale imperiului. Sarea era transportată pe 
uscat în lungi convoaie de care sau naval pe râurile interioare 
Mureş, Olt, Criş, Tisa, fl uvial pe Dunăre şi maritim prin portul 
Tomis. Transportul masiv al sării, în interiorul ţării, pe cursurile 
de ape a dăinuit din perioadele daco-romane până în secolul al 
XIX-lea, când s-a dezvoltat masiv construcţia şi transportul măr-
furilor pe calea ferată (Fig.1). Exporturile de sare erau dirijate 
cu precădere, atunci ca şi mai târziu, spre ţările şi oraşele din 
Peninsula Balcanică şi spre marile oraşe din Europa Centrală.

Descoperirea unor monumente epigrafi ce referitoare la 
preocuparea cuceritorilor romani de a valorifi ca bogăţiile de 
sare din diverse regiuni ale provinciei Dacia ar putea constitui 
un indiciu pentru amploarea pe care a înregistrat-o această „in-
dustrie“. Urme ale salinelor romane s-au găsit la: Ocna Sibiu, 
Ocna Mureş, Cojocna, Sic, Ocna Dej, Domneşti, Mărtiniş, Oc-
nele Mari etc. Mari cantităţi de sare în acele timpuri au fost ex-

trase de la Turda. Ulterior, exploatările 
de sare au fost extinse şi în Maramureş, 
la Dragomireşti, Ocna Şugatag etc., 
unde s-au descoperit unelte de lucru, 
opaiţe, monede etc. Romanii au mai ex-
ploatat sarea şi pe cursul Someşului la 
Mănăştur, Bata, Reteag, Ciceu, Cristur, 
Arpaş, Beclean etc., localităţi în care 
sarea se afl a la 3 – 4 m adâncime, iar 
în unele locuri ieşea chiar la suprafaţă.

După retragerea stăpânirii romane 
la sudul Dunării, populaţia daco-roma-
nă de pe teritoriul României de astăzi a 
continuat activitatea de extragere şi pre-
lucrare a minereurilor metalifere, a sării 
şi a altor minerale utile. Dar, trebuie să 
recunoaştem şi să respectăm adevărul 
istoric că, odată cu decăderea Imperiu-
lui Roman, se constată şi o diminuare 
accentuată a producţiei miniere atât în 
teritoriul fostului imperiu, cât şi în teri-
toriile limitrofe, situaţie care se menţi-
ne câteva secole la rând. În perioada de 
după retragerea stăpânirii romane din 

Dacia (anul 275) şi până către sfârşitul secolului al VIII-lea, te-
ritoriul ţării noastre a intrat sub dominaţia popoarelor migratoa-
re care n-au susţinut deloc menţinerea şi dezvoltarea activităţii 
miniere şi, ca urmare, aceasta s-a diminuat treptat. Începând din 
secolul al IX-lea al erei noastre se constată din nou o activitate 
importantă în extragerea diverselor substanţe minerale utile în 
Europa Centrală şi în special în Transilvania.

Valorifi carea bogăţiilor subsolului teritoriului patriei 
noastre a cunoscut, în general, începând din secolul al XII-lea, 
un progres continuu, cu excepţia unor momente când, din ca-
uza unor împrejurări vitrege (instalarea dominaţiei otomane) 
punerea în valoare a unor minerale utile a fost temporar sistată 
sau redusă la satisfacerea unor minime necesităţi.

Primele documente care semnalează existenţa unor ocne 
de sare în Transilvania şi Maramureş se referă la Turda (anul 
1075), Rona şi Ocna Şugatag (1191), Ocna Dej (1236), Cojocna 
(1291) şi Ocna Sibiului (1326). În Ţara Românească şi Moldo-
va, documentele amintesc de existenţa exploatărilor de sare la 
Tg. Ocna (1380), Ghiţioara (1557). Neîndoielnic că în toate zo-

nele geografi ce exploatările erau destul de numeroase, mai ales 
cele mici care extrăgeau sarea pentru necesităţi locale, nu pen-
tru schimb. În secolele XV – XVI, activitatea de extragere a să-
rii se dezvoltă, fi e având loc în aceleaşi saline, fi e prin punerea 
în exploatare a altora noi. În Transilvania cele mai importante 
saline existau la Turda, Ocna Dej, Sic, Cojocna, Ocna Sibiului, 
iar în Maramureş la Rona, Ocna Şugatag, Vasc, Hust, Ticeu şi 
altele. În Tara Românească se cunosc salinele de la Ocnele Mari 
(1408), Ocnele Mici (1517), Telega (1563), Ghiţioara (1557), 
iar în Moldova funcţiona Salina Trotuş (1570). Spre deosebire 
de zona Ardealului, unde salinele erau exploatate prin arendare, 
în Ţara Românească şi Moldova statul conducea direct admi-
nistrarea salinelor realizând venituri importante.

Este de subliniat faptul că, în decursul istoriei, sa-
rea a constituit o bogăţie şi sursă de venituri mari pentru 
toţi domnitorii şi conducătorii regiunilor din actualul te-
ritoriu al României.

În secolele XVII – XVIII, pe lângă vechile saline din 
Transilvania şi Maramureş de la Turda, Cojocna, Ocna 
Dej, Ocna Sibiu, Rona, Ocna Şugatag intră în exploatare 
şi alte saline precum cele de la Praid, Vişeu, Câmpulung 
pe Tisa etc. Statul nu a mai dat exploatările în arendă şi 
le-a preluat pe toate în administrare. În Ţara Românească 
sunt încă active exploatările de la Ocnele Mari, Ocnele 
Mici, Ghiţioara şi Telega. În timpul lui Şerban Cantacu-
zino se deschide salina de la Teişani, iar pe vremea lui 
Constantin Brâncoveanu cea de la Săraru. În anul 1685 
intră în exploatare şi salina de la Slănic Prahova de pe 
moşia spătarului Mihai Cantacuzino. Salinele mai impor-
tante din Moldova erau cele de la Trotuş şi Tg. Ocna. Ex-
ploatarea sistematică a sării s-a mai practicat la Grozeşti 
(jud. Iaşi), Ibăneşti (jud. Botoşani) şi în diferite locaţii din 
zonele Vrancei şi Buzăului. 

Spre sfârşitul secolului al XVIII-lea, în Transilvania se 
produceau anual 100 000 t de sare din salinele Turda, Co-
jocna, Ocna Dej, Ocna Sibiu, Şic şi Praid. Producţia Ţării 
Româneşti se realiza în special din salina Slănic Prahova 
(8000 t/an), mai puţin de la Ocnele Mari, puţin şi intermitent 
de la Telega. În Moldova la Tg. Ocna se produceau anual 
aproximativ 13 000 t de sare. 

Trecând la epoca modernă, istoria salinelor cunoaşte 
apariţia a două exploatări noi: Cacica (jud. Suceava) în 1790 
şi Doftana (jud. Prahova) în 1865. În secolul al XIX-lea au 
fost exploatate în Transilvania şi Maramureş salinele: Praid, 
Turda, Ocna Sibiului, Ocna Mureş, Ocna Dej, Şugatag, Cos-
tuiu, Cacica şi Rona, care au dat o producţie maximă de peste 
170 000 de tone de sare pe an, iar în Tara Românească şi Mol-
dova au funcţionat salinele: Tg. Ocna, Slănic Prahova, Dofta-
na şi Ocnele Mari care  au asigurat o producţie de aproximativ 
130 000 de tone de sare pe an.

În 1862, statul român ia în regie directă exploatarea mi-
nelor de sare, activitatea în acest domeniu fi ind coordonată 
de Direcţia Salinelor Statului înfi inţată în cadrul Ministeru-
lui Industriei şi Comerţului. Producţiile amintite mai sus au 
fost asigurate din aceleaşi saline şi la începutul secolului al 
XX-lea, până la începutul Primului Război Mondial. În timpul 
războiului şi câţiva ani după, asistăm la o scădere destul de 
accentuată a producţiei de sare din România Mare, care, în 
1921, se ridică la doar 230 000 de tone.

În perioada dintre cele două războaie mondiale, statul ro-
mân a procedat la o acţiune de naţionalizare şi modernizare a 
salinelor şi proceselor de extracţie şi valorifi care a zăcăminte-
lor de sare din România. Numărul unităţilor în funcţiune a fost 
redus prin închiderea salinelor Ocna Sibiului, Turda şi Costuiu 
deoarece cheltuielile de întreţinere deveniseră prea mari. În 
toate salinele din România rămase în funcţiune s-a trecut la 
aplicarea unor metode de lucru moderne şi înlocuirea proce-
deelor vechi de tăiere manuală a sării, cu ciocane şi pene, la 
folosirea tehnologiei de abataj cu explozivi şi tăierea mecani-
zată cu ajutorul havezelor. În felul acesta s-a ajuns la creşterea 
producţiei şi productivităţii muncii realizând, în anul 1938, o 
producţie de peste 350 000 de tone sare. 

După cel de-Al Doilea Război Mondial, salinele noastre 
au fost modernizate aplicându-se noi metode de exploatare 
care au permis introducerea unor tehnologii moderne de pro-
ducţie, de încărcare şi transport, astfel că exploatarea se face 
la cel mai înalt nivel cu obţinerea unor indicatori tehnici şi 
economici superiori. La sfârşitul secolului al XX-lea, produc-

1. Repere istorice

Fig.1.  Transportul pe apă al sării 
în diferite perioade istorice

Fi
siv
for

Secţiune printr-o 
ocnă de sare din 

Transilvania
(Johann Fichtel, 

1780)
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or de sare din România (I)
ţia de sare solidă din România era de 2 milioane tone/an, iar 
producţia de sare în soluţie depăşea 3 milioane tone/ an. 

2.1. Proprietățile sării
Sarea este o rocă monominerală, alcătuită din clorură de so-

diu – NaCl. Este cea mai răspândită sare haloidă. Sarea cristalizea-
ză în sistemul cubic. Clivajul este perfect, iar forma de prezentare 
este sub formă de cristale cubice, putând apărea sub formă mame-
lonară, fi broasă sau granulară (Fig.2). Uneori formează cruste sau 
efl orescenţe la suprafaţa rocilor sau solului ca rezultat al ascensi-
unii capilare şi evaporării apelor din pânza freatică. În zăcământ, 

sarea apare sub formă de strate masive, compacte, omogene sau 
cu incluziuni şi intercalaţii de argilă, bitum, oxizi de fi er etc. 

Compoziţia chimică a sării pure este de 60,64% Cl şi 
39,36% Na. În zăcământ poate conţine însă diferite impurităţi 
care se constituie ca şi componenţi dăunători. Solubilitatea şi 
higroscopicitatea sării sunt ridicate. Are duritatea de 2,5 după 
scara lui Mohs şi greutatea specifi că de 2,1÷2,2 g/cm3. Are 
luciu sticlos şi gras. Sarea recristalizată este incoloră. Bulele 
de aer sau de gaze dispersate în masa cristalelor dau sării o 
culoare albă. Impurităţile de argilă sau bitumine imprimă sării 
o culoare cenuşie sau brună, iar cele de oxizi ferici dau sării o 
culoare de la galben până la roşu. Sarea care a suferit deforma-
ţii plastice are o culoare albastră care se datorează dispersiei 
fi ne a sodiului metalic coloidal.

Impurităţile cele mai frecvente din sare sunt gipsul, an-
hidritul, argila şi gazul metan. Prin dizolvarea sării sau prin 
încălzirea acesteia, gazele pe care le conţine se dilată şi aces-
tea sparg cristalele, fenomen numit decrepitare. Genetic, ză-
cămintele de sare sunt mai totdeauna în legătură cu procesul 
de concentrare a apelor marine şi lagunare cu regim de ari-
ditate ridicată. Subordonat, sarea gemă se mai poate forma şi 
prin sublimare pe cratere sau în crăpăturile lavelor vulcanice. 
Pe această cale pot rezulta amestecuri izomorfe de sare gemă 
cu silvină, datorită temperaturilor ridicate. Sarea gemă se mai 
poate forma în regiunile deşertice, în aşa numitele „saliere“ re-
prezentate prin efl orescenţe de săruri.

Zăcămintele de sare din România se prezintă sub formă 
de masive, Ocnele Mari şi Tg. Ocna. În afară de masive, se 
mai cunosc în ţara noastră zăcămintele de sare sub formă de 
strate, Ocna Dej, sub formă de stâlpi, Praid sau chiar lentile de 
mari dimensiuni, Slănic Prahova şi Cacica. 

Un zăcământ de sare este alcătuit în general dintr-o suc-
cesiune foarte variată ca grosime şi aspect de strate de cu-
loare alb-zaharoidă şi de strate de culoare cenuşie-vânătă. În 
masa zăcămintelor de sare se întâlnesc intercalaţii sub formă 
de strate sau lentile de argilă, marnă, gresie, anhidrit, tuf şi 
chiar cărbune. Procentajul de incluziuni sau intercalaţii sterile 
variază de la un zăcământ la altul şi chiar în acelaşi zăcământ 
de la un orizont la altul. Astfel, în masivele de la Slănic Pra-

hova şi Ocna Dejului, incluziunile şi intercalaţiile reprezintă 
circa 10% – 20%, în cele de la Tg. Ocna, Ocna Mureşului 
şi Praid, circa 20% – 30%, iar în cele de la Ocnele Mari şi 
Cacica 40% – 50% din cantitatea totală de sare exploatabilă. 

Stratele din interiorul unui zăcământ de sare se prezintă 
rareori în poziţie orizontală, de cele mai multe ori fi ind cutate. 
Cutele sunt rezultatul presiunilor tectonice care au lucrat asu-
pra zăcământului şi pot avea aspecte de simple ondulări sau 
de puternice frământări şi cu forme structurale foarte variate 
şi intense. Se deosebesc două feluri de cutări, şi anume: cutări 
simple atunci când forţele tectonice tangenţiale au acţionat 
într-o singură direcţie, şi cutări complexe atunci când aceste 
forţe au acţionat în două sau mai multe direcţii. Cea mai com-
plicată structură o au masivele de la Ocnele Mari şi Ocna Mu-
reşului; urmează cele de la Slănic Prahova, Tg. Ocna şi Praid; 
în fi nal, cele mai slab cutate sunt zăcămintele de la Ocna Dej, 
care au formă de strate. Din punct de vedere al exploatării cele 
mai importante sunt zăcămintele sub formă de masive şi stâlpi, 
după care urmează cele sub formă de strate şi, în sfârşit, un 
rol cu totul secundar îl joacă zăcămintele sub formă de lentile.

Existenţa în trecut a unui mare număr de exploatări de sare 
indică prezenţa în ţara noastră a unor importante zăcăminte de 
sare localizate în Ardeal, Moldova şi Muntenia. Multe dintre 
salinele care au funcţionat în diferite masive au fost închise, în 
prezent rămânând în funcţiune exploatările: Cacica, Tg. Ocna, 
Slănic Prahova, Ocnele Mari, Ocna Mureş, Ocna Dej şi Praid.

2.2. Utilizarea sării
Din cele mai vechi timpuri, sarea, în stare naturală, a fost şi 

a rămas şi astăzi un adaos nelipsit din alimente, cărora le conferă 
gust. Proprietatea sării de a conserva alimentele fără a le afecta 
calităţile este folosită pe larg în industria alimentară. Sarea este 
materie primă în industria chimică unde, din cele 140 de produse 
chimice de bază, peste 80 se obţin folosind la fabricarea lor, direct 
sau indirect, sarea. Fabricarea sodei caustice, a clorului, carbo-
natului de sodiu, cloratului de sodiu şi a multor altor produse ale 
industriei chimice este de neconceput fără sare. Sarea reprezintă 
material tehnologic auxiliar în industria săpunurilor şi glicerinei, 
având rolul de separare a produsului din soluţie. 

Cantităţi importante de sare se utilizează la rafi narea pe-
trolului, la prelucrarea bumbacului, a stofelor de lână, la co-
lorarea şi imprimarea ţesăturilor, în industria pielăriei pentru 
curăţarea, prelucrarea şi conservarea pieilor. Se mai foloseşte 
la purifi carea gazelor nobile argon şi neon şi în electrotehnică 
la fabricarea lămpilor cu vapori de sodiu cu putere mare de ilu-
minat. În industria ceramică, sarea este necesară ca ingredient 
chimic pentru producerea smalţurilor ceramice. În industria me-
talurgică, se foloseşte sarea la prăjirea reziduurilor piritoase, la 
fabricarea tablei şi tragerea sârmelor. De asemenea, sarea se fo-
loseşte în tehnica frigului, pentru controlul şi eliminarea gheţii 
şi zăpezii de pe drumurile 
publice etc.

Prin electroliză, sa-
rea dizolvată se descom-
pune în clor gazos şi sodă 
caustică. Clorul obţinut 
este folosit ca atare la înăl-
birea celulozei, la tratarea 
apei folosite în industrie 
şi alimentaţie etc. Sarea 
destinată industriilor se li-
vrează fi e ca saramură, fi e 
ca produs solid. În acest 
din urmă caz, se vinde sare 
curată sau sare în amestec. 
Amestecul se face cu dife-
rite substanţe solide şi are 
drept scop să oprească fo-
losirea acestui fel de sare 
pentru alimentaţie. 

În comerţ, pentru 
populaţie, se găseşte de 
obicei sare rafi nată prin 
dizolvare şi recristali-
zare, din care s-au eli-
minat sulfatul de calciu 
şi sărurile de potasiu şi 
magneziu. 

Formaţiunile salifere din ţara noastră sunt de vârstă per-
motriasică în Platforma Moesică (întâlnite în foraje) şi de vârstă 
miocenă în Depresiunea Precarpatică, în Depresiunea Transilva-
niei şi în Bazinul Maramureşului. Sarea de vârstă permotriasică 
este mai puţin răspândită, are grosimi mici (până la 200 m) şi se 
găseşte la adâncimi de peste 1500 m, astfel că nu a fost luată în 
considerare pentru valorifi care. Formaţiunile de sare de vârstă 
miocenă se întâlnesc la două niveluri stratigrafi ce: unul infe-
rior – Acvitanian şi altul superior – Tortonian. În Depresiunea 
Precarpatică, masivele de sare cunoscute aparţin Acvitanianului 
şi Tortonianului, în timp ce în Depresiunea Transilvaniei şi în 
Bazinul Maramureşului, sarea este numai de vârstă Tortonian.

O caracteristică a zăcămintelor de sare din România o 
constituie brecia sedimentară eterogenă, care formează înveli-
şul acestora şi se numeşte „brecia sării“. În ţara noastră se cu-
nosc aproape 200 de zăcăminte de sare, precum şi peste 2000 
de manifestaţii saline.

Zăcămintele de sare afl ate în exploatare sunt:

3.1. Zăcământul Slănic Prahova
Acest zăcământ este situat la 34 km nord de Ploieşti şi 

are o suprafaţă de circa 10 km2. Sarea este albă, translucidă, 
foarte curată, impurităţile argiloase fi ind rare, având uneori 
incluziuni gazoase de hidrocarburi (predominant gaz metan), 
care se manifestă în lungul unei falii ce afectează corpul masi-
vului. Pe criterii paleontologice s-a stabilit că vârsta sării de la 
Slănic Prahova este Tortonian Superior. Din punct de vedere 
tectonic, masivul de sare ocupă o poziţie aproape naturală în 
sinclinal, însă prezintă în sine o tectonică complicată manifes-
tată printr-o cutare intensă a sării.

Masivul de sare este parţial dezvelit la suprafaţă (Fig. 3), 
fi ind cunoscut sub numele de „Muntele de sare de la Baia Baciu-
lui“. În interiorul acestui masiv se afl ă o veche exploatare de sare 
cu tavanul descoperit şi prăbuşit, umplută cu apă, căreia localnicii 
îi spun Grota Miresei. Apele meteorice creează pe suprafaţa mun-
telui de sare diverse forme de eroziune care conferă peisajului un 

farmec deosebit, dar, pe de altă parte, aceste 
fenomene de eroziune conduc la o degradare 
continuă a masivului de sare (Fig. 4, pag. 6). 

3.2. Zăcământul Praid 
(județul Harghita)
Zăcământul de sare de la Praid face 

parte din numeroasele masive localizate în 
zona cutelor diapire de la marginea de est 
a Depresiunii Transilvaniei şi se găseşte la 
6 km sud-est de Sovata, pe malul Târnavei 
Mici. Are o rezervă foarte mare, fi ind consi-
derat printre cele mai importante zăcăminte 
de sare din Europa şi căruia încă nu i s-a de-
terminat adâncimea reală. O mare parte din 
rezerve au un conţinut ridicat de argilă şi de 
alţi componenţi insolubili (Fig. 5). Exploa-
tarea masivului de sare de la Praid a început 
din timpuri foarte îndepărtate.

3.3. Zăcământul Tg. Ocna
În lungul pârâului Vîlcica, pe stânga 

Trotuşului, se găsesc patru linii masive de 
(Continuare în pag. 6)

Prof. univ. dr. ing. Dumitru Fodor
Membru titular al Academiei de Ştiinţe 

Tehnice din România

2. Sarea și utilizările acesteia

3. Prezentarea succintă 
a zăcămintelor afl ate 
în exploatare în România

g.2. Forme de prezentare a sării în natură:  a) Eşantion ma-
v de sare cu cristale la suprafaţă; b) Eşantioane de sare sub 
rmă de stalactită şi stalacmită; c) Eşantion de sare sub formă 

de cristale; d) Cristale transparente de sare.

Fig.3. Muntele de Sare şi lacul sărat căruia localnicii 
de la Slănic Prahova îi spun „Grota Miresei“

Fig.5. Zăcământul de sare de la Praid
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FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

Preambul
La iniţiativa preşedintelui Asocia-

ţiei Generale a Inginerilor din România 
(AGIR), Mihai Mihăiţă, la 19 februarie 
2014 a avut loc întâlnirea membrilor fon-
datori ai cercului VizionarIng. Acest cerc 
ingineresc de dezbatere reuneşte în rân-
durile lui specialişti din ramuri diverse ale 
ingineriei şi tehnicii din România, în vede-
rea abordării unor teme de interes ştiinţifi c, 
fi losofi c, cultural şi social.

Pluralismul de idei şi viziuni ce-şi trag 
esenţa din experienţa şi califi carea diversă 
a membrilor Cercului stă la baza stabilirii 
unor linii directoare de analiză a celor mai 
provocatoare teme ce vizează activitatea in-
ginerească din România; împreună încercăm 
să ne asumăm obiectivul realizării unei soci-
etăţi bazate pe cunoaştere.

Generalități
Activitatea Cercului s-a desfăşurat 

conform unei planifi cări lunare stabilite prin 
consens, având la bază o tematică amplă şi 
diversifi cată, aprobată de membrii Cercului. 
Temele propuse spre dezbatere au fost alese 
de către preşedinte, pentru fi ecare şedinţă 
în parte, dar problematica amplă, comple-
xă a fi ecăreia dintre aceste teme a condus, 
în multe cazuri, la abordări colaterale, care 
s-au dovedit a incita în mod creativ imagina-
ţia „vizionarilor“ prezenţi, completându-se, 
discret, temele supuse iniţial spre dezbatere.

Dintre temele care au suscitat un interes 
deosebit se pot cita „Fundamentele gândirii 
inginereşti“, „Problema educaţiei în ingine-
rie“, „Evoluţia profesiei de inginer“, „Filo-
sofi a ştiinţei şi a ingineriei“, „Multidiscipli-
naritatea domeniilor implicate în activităţile 
de inginerie“ şi „Impactul creativităţii şi ino-
vaţiei în activitatea inginerească“.

Discuţiile purtate, plecând de la aceste 
teme, au generat, precum era şi fi resc, ajus-
tarea abordării acestora pentru încadrarea în 
regim „vizionar“, subliniindu-se, în acest 
context, că însăşi defi niţia actuală a cuvântu-
lui INGINER (conform DEX) nu răspunde 
evoluţiei reale a progresului tehnico-ştiinţi-
fi c actual, nemaivorbind de cel de viitor.

În aceeaşi ordine de idei, s-a admis că 
Cercul nu are o limită temporală de referin-
ţă pentru previzionarea calităţilor şi abilită-
ţilor inginerilor, o astfel de limită fi ind, de 
fapt, impusă de limitarea fi rească a extra-
polării integrate şi exhaustive a realizărilor 
tehnico-ştiinţifi ce şi a cercetărilor funda-
mentale actuale. Cu toate acestea, termenul 
de referinţă ar putea fi  admis, în perspectiva 
anului 2050.

Idei generate și dezbătute
– Redefi nirea noţiunii de INGINER, 

ţinându-se cont de contextul economico-so-
cial şi de realizările tehnico-ştiinţifi ce actu-
ale, în urma unor dezbateri ale specialiştilor 
(găzduite şi de Univers ingineresc) şi trans-
miterea concluziilor la care s-a ajuns către 
instituţiile abilitate, în primul rând către 
Academia Română;

– Necesitatea includerii în Cerc şi a 
specialiştilor care nu sunt ingineri, în vede-
rea lărgirii conceptului profesiei de inginer 
printr-o abordare cât mai complexă a noţiu-
nii de inginer;

– O temă supusă spre dezbatere, aleasă 
din programul propus, este recomandat să 
fi e dezbătută până la adoptarea unor conclu-
zii clare, livrabile, după care se va trece la 
alt subiect;

– Creşterea importanţei asociaţiilor pro-
fesionale inginereşti, incluzând şi AGIR, şi, 
ca o consecinţă, şi Cercul VizionarIng, în de-
cizia de acordare a statutului de inginer prac-

tician, în domenii ale ştiinţelor inginereşti, 
model adoptat de mult în ţările occidentale;

– Ideile previzionare ale Cercului tre-
buie strâns legate de realităţile româneşti, în 
concordanţă cu cele din UE şi cu cele de pe 
mapamond;

– Fiecare membru al AGIR trebuie 
să aducă un plus de valoare intelectuală 
AGIR-ului, poziţie în care Cercul poa-
te juca un rol stimulativ şi incitant pentru 
mulţi dintre membrii Asociaţiei;

– Necesitatea actualizării continue a 
tematicilor studiate în şcolile inginereşti de 

orice nivel, ţinând cont de progresele tehnice 
în domeniile aferente specializării considera-
te, pe linia micronizării şi robotizării dispo-
zitivelor, aparatelor etc., ca şi a metodelor de 
abordare/realizare a modelelor de referinţă;

– Sprijinirea IMM-urilor prin idei şi ini-
ţiative vizionare benefi ce progresului acesto-
ra, având drept scop fi nal afi rmarea cât mai 
accentuată pe piaţa românească sau interna-
ţională a acestor entităţi, furnizoare de locuri 
de muncă şi de plus-valoare pentru PIB.

Probleme organizatorice
Au fost discutate o serie de aspecte care 

să poată conduce la activarea şi lărgirea Cer-
cului, dintre care se pot sublinia următoarele:

– Acordarea calităţii de membri fonda-
tori pentru persoanele care au luat parte la 
constituirea Cercului profesional Vizionar-
Ing al AGIR, din data de 19 februarie 2014;

– Persoanele care au depus ulterior 
acestei date cerere pentru adeziune la Cerc 
pot deveni membri ai Cercului, prin aproba-
rea cererii de către preşedinte, având drep-
turi şi obligaţii care vor fi  defi nite prin Statu-
tul Cercului VizionarIng;

– Se va elabora, cu contribuţia membri-
lor fondatori, Statutul Cercului VizionarIng 
al AGIR, statut care va prevedea şi modul de 

modifi care/completare a acestuia;
– Şedinţele de lucru lunare ale 

Cercului vor fi  conduse, pe rând, de 
către un membru al Cercului, desemnat 
prin vot, de cei prezenţi, pentru şedinţa 
următoare;

– Se vor face demersuri pentru 
lărgirea Cercului şi cu persoane tinere, 
pentru asigurarea creativităţii şi viabili-
tăţii Cercului;

– La toate şedinţele Cercului se va 
întocmi, prin grija secretarului Cercu-
lui, un proces verbal unde se consem-

nează ideile prezentate în luările de cuvânt, 
precum şi sarcinile şi termenele asumate 
pentru aducerea la îndeplinire a obiectivelor 
propuse;

– Ideile şi previziunile Cercului vor pu-
tea fi  trimise şi partenerilor externi, cu acor-
dul preşedintelui AGIR;

– Publicarea periodică (cel puţin tri-
mestrială), în Univers ingineresc, a conclu-
ziilor şedinţelor Cercului.

Dr. ing. Laurenţiu Pavelescu,
Preşedintele Cercului VizionarIng

Dr. ing. Nicolae Sdrula
Secretar al Cercului VizionarIng

Cercul de refl ecție VizionarIng, la ora bilanțului

Exploatarea zăcămintelor de sare din România (I)Exploatarea zăcămintelor de sare din România (I)
(Urmare din pag. 5) 
sare care străpung acoperişul de formaţiuni 
eocen-oligocene ale fl işului marginal pe o 
lungime de 5 – 6 km şi o lăţime de 
800 – 1200 m. Aceste masive sunt: 
Feţele Târgului – Pârâul Adânc; masi-
vul salinelor Tg. Ocna; Gura Slănicu-
lui – Valea Cărbunarului; Valea Ocei. 

Exploatarea sării de la Tg. Ocna 
datează din vremuri preistorice. Ur-
mele vechilor exploatări la zi şi ale 
celor subterane sub formă de clopot 
apar azi ca doline sau lacuri dolini-
forme pe spinarea breciei. Date certe 
asupra exploatărilor de sare datează 
de acum 130 de ani. 

3.4. Ocnele Mari 
– Ocnița – Priporu 
(județul Vâlcea)
Sarea din acest zăcământ este 

mai slabă calitativ, fi ind impurifi cată cu argi-
le, ghips şi anhidrit. Masivul de sare de aici 
este intercalat în depozitele Tortonianului. A 
fost exploatat din vremuri străvechi; urme 
ale vechilor lucrări se mai observă şi astăzi 
în jurul actualelor exploatări.

Datele de foraj au arătat că masivul de 
sare de la Ocnele Mari – Ocniţa are o lun-
gime de 4 km, o lăţime de 1 km şi grosimea 

maximă de 470 m, iar datele stratigrafi ce au 
indicat că această sare se situează la partea in-
ferioară a Tortonianului Superior. În perime-

trul vechii saline au fost forate şapte sonde de 
cercetare în scopul cunoaşterii şi exploatării 
rezervelor imobilizate sub vechea salină.

3.5. Salina Cacica 
(județul Suceava)
Zăcământul de sare de la Cacica se ex-

ploatează de peste 200 de ani. Zăcământul este 
situat pe fractura marginii externe a Flişului 

Carpaţilor. Are o formă ovală alungită de 300 m 
lăţime şi 500 m lungime. Acest masiv apare sub 
forma a două creste anticlinale neegale, în care 

sarea este brecifi ată şi ames-
tecată cu fragmente argiloase 
din brecia tectonică.

Cercetările geofi zice au 
pus în evidenţă două minime 
gravimetrice: unul în zona 
salinei Cacica şi al doilea în 
prelungirea acesteia pe Valea 
Blindeţului. Cel din urmă 
are o lungime de 1400 m şi 
o lăţime de 200 m. Sarea de 
pe Valea Blindeţului, după 
cercetările micropaleontolo-
gice, este de vârstă Tortonian 
Superior.

3.6. Zăcământul 
Ocna Mureș 
(județul Alba)

Masivul diapir de sare de la Ocna Mureş 
este situat în lunca Mureşului şi apare la zi 
de sub formaţiunile burdigaliene. Prezintă un 
contur oval alungit şi subţiat către nord-est. 
Urmele vechilor exploatări se prezintă sub 
forma unor doline. Masivul de sare de la 
Ocna Mureş se prezintă sub forma unui stâlp 
vertical, fi ind cercetat până la adâncimea de 

1800 m. Cercetările geologice de la suprafa-
ţă au stabilit existenţa unui anticlinal, a cărui 
şarnieră este ruptă de coloana de sare care 
s-a ridicat spre suprafaţă până în Tortonianul 
mediu. Partea de vest a zăcământului a fost 
exploatată încă de pe vremea romanilor.

3.7. Ocna Dejului 
(județul Cluj)
Lama de sare de la Ocna Dejului nu a 

fost supusă unei tectonizări puternice, aşa 
cum este cazul altor zăcăminte de sare din 
ţara noastră. Datorită faptului că fundamen-
tul zăcământului este format din tuf dacitic, 
tortonian, se poate spune că sarea de la Dej 
este de vârstă Tortonian Superior. Forajele 
executate cu scopul de a determina rezerve-
le de sare au arătat că în adâncime poziţia 
stratelor se apropie de orizontală având gro-
simea variabilă de la 12 m până la 156 m. 
Deci, masivul de sare s-a păstrat în condiţii-
le de sedimentare. Are o lungime de aproape 
3500 m şi o lăţime de 1500 m. 

*
Cele şapte zăcăminte prezentate şi care 

se afl ă în prezent în exploatare deţin peste 12 
miliarde de tone de rezerve geologice totale 
de sare gemă, cantitate care poate asigura 
necesităţile ţării câteva sute de ani.

(Continuare în numărul viitor)

Fig. 4. Degradarea masivelor de sare ca efect 
al fenomenelor de eroziune
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(Urmare din pag. 1) 
de echipe ajută acum la realizarea acestui lu-
cru prin crearea de parteneriate între institu-
ţiile de top şi cele cu cel mai mare potenţial. 
Orizont 2020 răsplăteşte excelenţa şi, încă şi 
mai important, căutarea excelenţei“.

Primele proiecte bazate pe formarea de 
echipe care au fost selectate pentru fi nanţare 
vor fi  conduse de instituţii sau agenţii de cer-
cetare, precum şi de autorităţi naţionale sau 
regionale. În faza 1 a acţiunii, proiectele vor 
primi până la 500 000 euro fi ecare (un to-
tal de 14,5 milioane euro) pentru pregătirea 
planurilor operaţionale pentru noile centre 
de excelenţă sau pentru modernizarea celor 
existente. Proiectele fi nanţate cuprind parte-
neriate între instituţii din întreaga Europă.

Precizăm că formarea de echipe este 
o parte importantă din eforturile UE de a 
descătuşa potenţialul Europei în materie 
de cercetare şi inovare. Statele membre 
eligibile pentru formarea de echipe sunt 
cele care s-au alăturat UE după 2004 plus 
Portugalia şi Luxemburg, precum şi opt ţări 
care nu sunt membre ale UE, dar care sunt 
asociate programului Orizont 2020. Forma-
rea de echipe va ajuta la stabilirea de noi 
relaţii de colaborare, la construirea unor 
reţele ştiinţifi ce noi şi la valorifi carea unor 
noi posibilităţi pe care le oferă piaţa.

Toate proiectele sunt selectate de ex-
perţi independenţi, conform procedurilor 
standard Orizont 2020. Acţiunea cuprin-
de două faze. În prima fază, se oferă fi -
nanţare pentru elaborarea unui „plan de 
afaceri“ pentru viitorul centru. În faza a 
doua, pot fi  apoi selectate până la zece 
dintre aceste proiecte pentru a primi în 
continuare sprijin pentru crearea efec-
tivă a centrului, în urma unui proces de 
revizuire concurenţial. Finanţarea pentru 
propunerile din faza 1 (31 de proiecte 
selectate, din 169 de proiecte depuse) a 
ajuns la 14,5 milioane euro, iar pentru 
faza a doua, la ora actuală, sunt prevăzute 
87 milioane euro. Sinergia dintre politica 
de coeziune şi cea de formare de echipe 
poate să le permită proiectelor ajunse în 
faza a doua să folosească fonduri structu-
rale disponibile pentru crearea efectivă a 
centrelor de excelenţă şi pentru fi nanţarea 
infrastructurilor şi a echipamentelor de 
mari dimensiuni care nu sunt fi nanţate de 
granturile pentru formarea de echipe.

Reamintim că, în cadrul Orizont 2020, 
programul UE de fi nanţare a cercetării, va fi  
disponibil un pachet de măsuri în valoare de 
până la 800 de milioane euro pentru măsuri 
de extindere a participării statelor membre cu 
performanţe scăzute în domeniul cercetării. 

Compania de proiect Hidro Tarniţa a 
primit – la termenul limită pentru depune-
rea ofertelor preliminare şi neangajante de 
către investitorii interesaţi în a participa la 
dezvoltarea proiectului hidrocentralei cu 
acumulare prin pompaj Tarniţa – Lăpuşteşti 
(CHEAP Tarniţa – Lăpuşteşti) – oferte de 
la cinci companii, aceasta fi ind prima fază 
a procesului de selectare a investitorilor. 
,,Cinci companii au depus oferte prelimi-
nare şi neangajante în cadrul acestei etape 
de precalifi care pentru dezvoltarea CHEAP 
Tarniţa – Lăpuşteşti. Urmează ca în urmă-
toarele săptămâni să analizăm documentaţia 
depusă pentru a verifi ca dacă toate elemen-
tele sunt în acord cu prevederile procedurii 
de selecţie. Conform principiului transpa-
renţei, lista investitorilor precalifi caţi va fi  
publicată după analizarea documentaţiei de-
puse, urmând să intrăm în următoarea fază a 
etapei de precalifi care, cea de negociere. În 
acelaşi timp, am primit scrisori de intenţie 
din partea unor instituţii fi nanciare interna-

ţionale, fapt care confi rmă interesul crescut 
pentru acest proiect strategic“, a declarat 
Ovidiu Demetrescu, directorul general al 
companiei de proiect Hidro Tarniţa. 

Reamintim că CHEAP Tarniţa – Lă-
puşteşti va fi  localizată în nord-vestul Ro-
mâniei, la aproximativ 30 km de oraşul 
Cluj-Napoca, pe valea râului So-
meşul Cald. În momentul fi nali-
zării proiectului, CHEAP Tarni-
ţa – Lăpuşteşti va contribui la:

● Asigurarea funcţionă-
rii optime şi sigure a Sistemu-
lui Electroenergetic Naţional 
(SEN) în condiţiile creşterii 
considerabile a portofoliului ca-
pacităţilor de producţie din surse 
regenerabile (eolian, solar etc.);

● Stocarea şi transferul energiei elec-
trice la vârful curbei de sarcină;

● Furnizarea de servicii tehnologice de 
sistem pentru România şi ţările învecinate 
(reglaj frecvenţă putere, reglaj terţiar rapid, 

putere reactivă şi funcţionarea în regim de 
compensator) pentru asigurarea standarde-
lor de calitate a energiei electrice;

● Furnizarea de energie electrică în 
zona de vest a României, zonă cu defi cit de 
producţie;

● Asigurarea unei alternative durabile 
de dezvoltare 
a potenţialului 
hidroenergetic 
al României 
în contextul 
resurselor li-
mitate de ma-
terii prime, a 
obţinerii unor 
energii ieftine 
şi nepoluante.

,,Principalele obiective ale CHEAP 
Tarniţa – Lăpuşteşti sunt legate de funcţia 
de stocator de energie electrică – echilibra-
rea SEN şi asigurarea rezervei de capacitate 
necesară SEN. În ultimii doi ani, s-au par-

curs etape importante pentru implementa-
rea cu succes a acestui proiect. Mă refer la 
crearea companiei de proiect şi discuţiile cu 
potenţialii investitori. Am încredere că vom 
demara această investiţie, de aproximativ un 
miliard de euro, cu benefi cii multiple pentru 
România. (…) În acelaşi timp, trebuie men-
ţionat faptul că CHEAP Tarniţa – Lăpuşteşti 
este proiectată pentru a oferi servicii de 
sistem la nivel regional, un element extrem 
de important dacă ţinem cont de creşterea 
ponderii energiei din surse regenerabile, în 
contextul ţintelor Uniunii Europene pentru 
2020“, a adăugat Ovidiu Demetrescu. 

CHEAP Tarniţa – Lăpuşteşti este in-
clusă, ca proiect prioritar, în Programul de 
guvernare 2013 – 2016, asumat de Guvern.

Construcţia centralei de la Tarniţa – Lă-
puşteşti presupune o investiţie greenfi eld es-
timată la aproximativ un miliard euro. Durata 
estimată a construcţiei este între cinci şi şapte 
ani, proiectul presupunând crearea a peste 
4000 de locuri de muncă. 

SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

Cinci investitori interesați de construcția 
hidrocentralei Tarnița – Lăpuștești

Noi granturi pentru 
reducerea decalajului 

de performanță 
în cercetare în Europa Obținerea titlului EUR ING

Acest titlu este acordat de Federaţia 
Europeană a Asociaţiilor Naţionale de Ingi-
neri (FEANI) cu sediul la Bruxelles şi oferă 
o garanţie, în spaţiul european, a competen-
ţelor profesionale ale celui care-l deţine.

Comisia Europeană a recomandat ţări-
lor membre ale Uniunii Europene ca deţină-
torul titlului EUR ING să nu mai efectueze 
stagiu de adaptare sau să fi e supus unor pro-
be de aptitudini atunci când lucrează în altă 
ţară decât cea de origine.

Candidatura la acest 
titlu este o opţiune indivi-
duală.

Candidatul la titlul 
EUR ING trebuie să îndepli-
nească următoarele condiţii:

● Să fi e membru al 
asociaţiei Membru Naţional 
al FEANI (membru AGIR);

● Să fi e absolvent al unei facultăţi 
acreditate (indiferent de anul absolvirii) de 
FEANI;

● Să aibă minimum doi ani activitate 
inginerească.

Dosarul trebuie completat cu: 
● Formularul de candidatură la acest 

titlu, în original, însoţit de o fotografi e 
http://www.agir.ro/titlueuring.php;

● un Curriculum Vitae în limba for-
mularului;

● copii ale diplomelor de bacalaureat 
şi studii superioare tehnice; 

● adeverinţa(e) din care să rezulte ac-
tivitatea inginerească depusă (cel puţin doi 
ani).

Acestea se transmit Asociaţiei Ge-
nerale a Inginerilor din România, pentru 
aprobare de către Comitetul Naţional de 
Monitorizare.

La aceste documente se ataşează co-
pia documentului de 
plată a taxei. Taxa 
este de 190 de euro 
şi se plăteşte o singu-
ră dată, la depunerea 
dosarului.

După aproba-
re, documentele sunt 
transmise Comitetu-
lui European de Mo-

nitorizare al FEANI (Bruxelles).
Plata taxei se poate efectua astfel:
1. CONT AGIR Lei: RO22 RZBR 

0000 0600 0471 1869, Raiffeisen Bank, 
Piaţa Amzei;

2. CONT AGIR Euro: RO54 RZBR 
0000 0600 0471 1875 Raiffeisen Bank, Pia-
ţa Amzei;

3. La sediul AGIR, Calea Victoriei 
nr. 118, sector 1, Bucureşti.

Cu specifi caţia „Taxa EurIng“.

Barajul Tarniţa

Volumul de energie exportată anul tre-
cut de România, echivalentul a 15% din pro-
ducţie, a înregistrat cel mai mare nivel din 
ultimii zece ani, fi ind impulsionat atât de un 
preţ mai mic faţă de media europeană, cât şi 
de o serie de circumstanţe externe, potrivit 

datelor Transelectrica, operatorul sistemului 
energetic naţional. Valoarea energiei exporta-
te în 2014 se ridică la 355 milioane de euro. 
Exporturile de electricitate au atins anul tre-
cut 9936 GWh, depăşind de două ori nivelul 
din 2013. Potrivit Transelectrica, excedentul 

de producţie a condus la scăderea preţurilor 
energiei, făcând-o mai competitivă pe pieţele 
din ţările vecine. Printre factorii externi care 
au condus la creşterea cererii de energie elec-
trică şi a preţurilor pe pieţele externe se nu-
mără, potrivit reprezentanţilor Transelectri-
ca, inundaţiile din luna iunie din Serbia, care 
au indisponibilizat mai multe centrale din 
această ţară, creşterea importurilor de ener-
gie ale Ungariei, Albaniei şi ale altor ţări, atât 
pe criterii comerciale, cât şi pe fondul unor 
lucrări de mentenanţă a unor unităţi de pro-
ducţie. Un alt factor care a infl uenţat exportul 

a fost creşterea continuă a puterii instalate în 
resursele regenerabile, care se vinde ieftin 
având în vedere că este subvenţionată de toţi 
consumatorii. De asemenea, anul trecut a fost 
unul cu hidraulicitate ridicată, astfel că pro-
ducţia hidrocentralelor a fost în creştere.  

Tot potrivit datelor operatorului sistemu-
lui energetic naţional, exporturile de energie 
au fost în 2013 de 4753 GWh. Ţara noastră a 
importat anul trecut 2811 GWh, cu 2,7% mai 
mult faţă de 2013. Producţia de energie a Ro-
mâniei a fost anul trecut de 64 752 GWh, în 
timp ce consumul s-a plasat la 57 627 GWh.

Exportul de energie din 2014, cel mai ridicat nivel din ultimii zece ani
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Sâmbătă, 24 ianuarie a.c., în Sala 
AGIR din Bd. Dacia nr. 26, a avut loc 
un eveniment deosebit: „spectacol-săr-
bătoare“ – aşa cum numeroşi participanţi 
l-au perceput şi defi nit. 
Cu siguranţă, toţi cei care 
au fost de faţă se afl ă încă 
sub puternica impresie a 
acestui eveniment, mai ales 
că, într-o asemenea zi – 24 
ianuarie – versurile Horei 
Unirii capătă o importanţă, 
un relief cu totul speciale.

Colaborarea Asocia-
ţiei Generale a Ingineri-
lor din România (AGIR) 
cu Asociaţia Naţională a 
Pensionarilor din Româ-
nia, desfăşurată pe multiple 
planuri, s-a dovedit şi se dovedeşte be-
nefi că şi în acţiunile în care arta vorbeşte 
în limbajul ei expresiv despre sentimente 
înalte, despre ceea ce caracterizează o 

naţiune în tot ceea ce are ea mai valoros. 
Este argumentul principal care a strâns 
laolaltă atât de mulţi români „uniţi în cu-
get şi simţiri“.

Spectacolul a oferit publicului, prin 
prestaţia unor interpreţi de înaltă clasă, 
creaţii care se înscriu în rândurile celor 
mai de seamă valori româneşti care poartă 

semnătura unor asemenea vârfuri ale cul-
turii naţionale, precum Vasile Alecsandri, 
Mihai Eminescu, George Enescu, Ciprian 
Porumbescu, Tiberiu Brediceanu. 

Participanţii s-au bucurat de prezen-
ţa sopranei Amelia Stoicescu, studentă a 
Universităţii Naţionale de Muzică  din 
Bucureşti (UNMB), a bas-baritonului 
Ondin Ciocia, inginer de profesie, a so-
liştilor instrumentişti Valentin Albeştea-
nu şi Valentin Cucu. Alături de ei s-a re-
marcat, ca de obicei, corul Concertino al 
AGIR, dirijat de mult apreciata profesoa-
ră Teodora Ştirbu. În acest fel, şi-au dat 
„mână cu mână“ reprezentanţi ai tuturor 
generaţiilor, de la copii de grădiniţă la 
elevi şi studenţi până la artişti consacraţi, 
cu toţii animaţi de dorinţa sinceră de a da 
expresie prin muzică, balet şi versuri sen-
timentelor care ne animă pe noi toţi cei 
care, asemenea poetului naţional, dorim 
„dulcei Românii“ prezentul şi viitorul pe 
care le merită.

● Cale ferată de mare viteză Mos-
cova – Beijing. Rusia şi China vor construi o 
cale ferată de mare viteză în valoare de 1500 mili-
arde yuani (242 miliarde dolari) între Moscova şi 
Beijing, care va reduce durata călătoriei între cele 
două capitale la numai două zile, a anunţat adminis-
traţia municipală a Beijingului, informează Bloom-
berg. În prezent, călătoria cu trenul între Beijing şi 
Moscova durează şase zile, potrivit AFP. Linia fera-
tă care va lega cele două oraşe va avea aproximativ 
7000 km, depăşind ca lungime de peste trei ori cea 
mai lungă linie de mare viteză existentă în prezent, 
între Beijing şi oraşul Guangzhou din sudul Chinei, 
şi va trece prin Kazahstan. Recent, prim-vicepre-
şedintele companiei Russian Railways, Alexander 
Misharin, a declarat că proiectul care leagă Mosco-
va de Beijing este similar Canalului Suez în ceea ce 
priveşte „scara şi importanţa“ acestuia.

● IEA: Până în 2019, cererea de 
cărbune va crește cu 45 miliarde 
tone. Agenţia Internaţională de Energie (IEA) re-
levă, într-un raport, că până în 2019 cererea mondia-
lă de cărbune va creşte cu aproximativ 45 de miliarde 
de tone, ceea ce presupune că, anual, consumul se 
va mări cu 9 miliarde de tone, informează green-re-
port.ro. China rămâne lider în topul consumatorilor 
de cărbune, urmată de India, iar în Europa şi SUA 
nivelul de consum al cărbunelui este în scădere, ca 
efect al politicilor de reducere a emisiilor de gaze cu 
efect de seră. „Pledoariile şi politicile pentru reduce-
rea emisiilor de gaze cu efect de seră sunt numeroase, 
dar, până în 2019, vom asista la o cerere în creştere 
a cantităţii de cărbune la nivel mondial. Cu toate că 
acest combustibil fosil asigură securitatea energetică, 

folosirea lui în 
forma actuală 
rămâne nesus-
tenabilă. Toc-
mai de aceea, 
trebuie accele-
rată captarea şi 
stocarea dio-

xidului de carbon“, a precizat directorul executiv al 
IEA, Maria van der Hoeven. Noi termocentrale pe 
bază de cărbune sunt construite din Africa de Sud 
până în Asia, iar multe dintre ele vor funcţiona pe 
baza unor tehnologii depăşite şi, din păcate, aici se vor 
arde nesustenabil cantităţi semnifi cative de cărbune.

● Umiditatea solului va fi  monito-
rizată, în premieră, din spațiu. Adminis-
traţia Naţională pentru Aeronautică şi Spaţiu  din 
SUA (National Aeronautics and Space Adminis-
tration – NASA) a lansat primul satelit din lume 
care este capabil să măsoare umiditatea solurilor 
de pe întreaga suprafaţă a Terrei şi care va permi-
te cercetătorilor să prevadă secetele şi inundaţiile. 
Satelitul SMAP (Soil Moisture Active Passive Mis-
sion), care este echipat cu două instrumente ştiin-
ţifi ce, un radiometru şi un radar, va efectua măsu-
rători foarte precise ce vizează cantităţile de apă şi 
de gheaţă conţinute în solurile de pe Terra. Această 
misiune va permite oamenilor de ştiinţă să alcătu-
iască o hartă cu o rezoluţie fără precedent a umidi-
tăţii de la suprafaţa Terrei, care va fi  actualizată la 
fi ecare două-trei zile. În acest fel, cercetătorii vor 
putea să prevadă mai bine riscurile de declanşare 
a secetelor şi riscurile de producere a inundaţiilor.

De Ziua Unirii – un „spectacol-sărbătoare“ 

În pregătire: automobilul supersonic 
care va depăși viteza de 1600 km/h

Automobilul supersonic Blood-
hound este pregătit pentru primele teste 
ce vor avea loc în cursul acestei veri, teste 
ce reprezintă o etapă în vederea atingerii 
obiectivului de a depăşi cu 33% recordul 
de viteză la sol de 1227 km/h, conform 
inginerului şef al acestui proiect, Mark 
Elvin, informează Live Science.

Obiectivul pe care şi l-a propus 
echipa Bloodhound este de a atinge vite-
za de 1609 km/h. În cursul verii acestui 
an automobilul Bloodhound va fi  supus 
unor teste la viteză mai mică, urmând 
ca în anul viitor să aibă loc tentativa de 
a atinge viteza de 1609 km/h. Doborârea 
recordului de viteză la sol ar putea să se 
înregistreze încă din faza 
de testare a bolidului, 
din cursul acestui an.

Echipa Bloodhound 
speră că aceste teste vor 
atrage mai multă atenţie 
asupra proiectului lor de 
doborâre a recordului de 
viteză pe sol ce este deţi-
nut în prezent de Thrust 
SSC, o echipă de ingineri 
şi piloţi britanici care a 
fost condusă de Richard 
Noble, cel care coordo-
nează şi proiectul Blood-
hound. Conform proiectului, Bloodhound 
va fi  testată în cursul verii, în Marea Bri-
tanie, la viteze „de încălzire“, de până la 
322 de km/h. După aceste teste, Blood-
hound va fi  transportat în deşertul Kala-
hari din Africa de Sud, unde va fi  testat 

la viteze de până la 1288 km/h. Tentativa 
de a depăşi 1600 km/h va avea loc tot în 
deşertul sud-african. 

Această maşină de forma unui pix 
este propulsată de un motor cu reacţie 
alături de un motor de rachetă, dar şi 
de un motor auxiliar Cosworth CA2010 
Formula 1 V8 pe benzină. Bloodhound 
SSC (super sonic car) va fi  condusă de 
comandantul de escadrilă din aviaţia 
militară Andy Green, cel care este deţi-
nătorul actualului record de viteză pe us-
cat, 1227 km/h, stabilit la 15 octombrie 
1997 la comenzile bolidului Thrust SSC. 
În cazul în care Andy Green va reuşi să 
ajungă la viteza de 1609 km/h, el va do-

borî la comenzile acestui bolid şi recor-
dul de viteză al unui avion la altitudine 
mică, record stabilit la 1599 de km/h. 

Bolidul Bloodhound SSC are 12,8 
metri lungime şi cântăreşte 6422 de kilo-
grame cu plinul făcut. Alimentată de un 

motor cu reacţie şi de unul de rachetă, 
această „maşină“ este mai rapidă decât 
glonţul pornit dintr-un pistol. Roţile sale 
cu diametrul de 900 mm se vor roti la 
peste 10 000 rpm şi sunt proiectate din 
aluminiu solid pentru a rezista la forţe 
centrifuge extreme (de 50 000 g). Ma-
şina va accelera de la 0 (zero) la viteza 
maximă în 40 de secunde. La viteza de 
1609 km/h presiunea aerului care apasă 
asupra caroseriei din fi bră de carbon şi 
titaniu depăşeşte 12 tone pe metru pătrat. 
La această viteză, maşina va străbate o 
distanţă echivalentă cu patru terenuri de 
fotbal puse cap la cap într-o singură se-
cundă (aproximativ 450 de metri pe se-

cundă). 
P r e c i z ă m 

că, la 3 octombrie 
2012, a fost testat 
cu succes, la Ae-
rohub, Newquay 
Cornwall Airport, 
motorul de rache-
tă al bolidului. 
Racheta care tre-
buie să propulseze 
acest bolid măsoa-
ră 4 metri lungime, 
are un diametru de 
45,7 cm şi cântă-

reşte 450 kg. În timpul testului, nivelul 
sonor la duza de evacuare a rachetei a 
atins 185 dB, de mai multe ori peste zgo-
motul produs de un avion Boeing 747 
la decolare, cu toate motoarele turate la 
maxim. (Sursa: Agerpres)
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